

PRESSEMITTEILUNG

Arbeitskreis Augustana

Am 1. März 2024 fand im Dikasterium zur Förderung der Einheit der Christen (DPCU) die konstituierende Sitzung des konkordienlutherisch-katholischen Arbeitskreises Augustana statt, der bis zum 2. März 2024 in Rom tagte.

Kardinal Kurt Koch, Präfekt des DPCU, begrüßte die Mitglieder des Arbeitskreises und ermutigte sie im Blick auf das 500jährige Jubiläum der Confessio Augustana im Jahr 2030, das vorkonfessionell-ökumenische Potential des Augsburger Bekenntnisses näher zu erforschen.

Dem Arbeitskreis Augustana gehören Vertreter des International Lutheran Council (ILC) und der Katholischen Kirche an. Nach Abschluß der theologischen Gespräche zwischen dem ILC, einer Assoziation konkordienlutherischer Kirchen, und der Katholischen Kirche (2014-2019) war von beiden Seiten die Gründung eines Arbeitskreises als eigenes ökumenisch-theologisches Format angeregt worden.

Bei dem Arbeitskreis handelt es sich nicht um eine offizielle Dialogkommission. Ziel ist nicht die Erstellung eines kirchlichen Konsensdokumentes. Die Veröffentlichung der gemeinsamen Forschungsergebnisse soll freilich die ökumenische Diskussion auf indirekte Weise bereichern.

Der Arbeitskreis wird von zwei bischöflichen Vorsitzenden geleitet; lutherischerseits von Bischof Dr. Juhana Pohjola, Bischof der Evangelisch-lutherischen Missionsdiözese Finnlands / Vorsitzender des ILC, und katholischerseits von Weihbischof Dr. Peter Birkhofer, Freiburg im Breisgau.

Das Arbeitsthema lautet: "Katholizität und Apostolizität in der Confessio Augustana. Studien zur Soteriologie (Rechtfertigung) und zur Ekklesiologie (Amt, Episkopat, Ordination). Eine gemeinsame lutherisch-katholische Relecture des Augsburger Bekenntnisses in vorkonfessioneller und ökumenischer Perspektive."

Insgesamt ist für die Bearbeitung des Themas ein Zeitraum von vier Jahren geplant. Das nächste Treffen soll am 9. und 10. Dezember 2024 in Wittenberg stattfinden.

Teilnehmer des ILC

Bischof Dr. Pohjola, Helsinki, Finnland (Bischof der Ev.-luth. Missionsdiözese Finnlands; ILC-Vorsitzender)

Prof. Dr. Joel Elowsky, St. Louis, Mo., USA

Prof. em. Dr. Werner Klän, D.Litt., Lübeck, Deutschland

Ass.-Prof. Dr. Jonathan Mumme, Hillsdale, Mich., USA

Prof. Dr. Tom Winger, St. Catharines, Ont., Kanada

Prof. Dr. Klaus Detlev Schulz, Ft. Wayne, Ind., USA (ILC-Generalsekretär) - zeitweilige Teilnahme, aber kein Mitglied

Katholische Teilnehmer

Weihbischof Dr. Peter Birkhofer, Freiburg im Breisgau, Deutschland

Prof. Dr. Markus Lersch, Siegen, Deutschland

Dr. Tim Lindfeld, Aachen, Deutschland

Ass.-Prof. Dr. James Prothro, Greenwood Village, Color., USA

Pater Dr. Augustinus Sander OSB, Vatikan (ständiger Gast des Dikasteriums zur Förderung der Einheit der Christen)

PRESS RELEASE

Augustana Working Group

On March 1, 2024, the Dicastery for Promoting Christian Unity (DPCU) hosted the inaugural meeting of the Concordia Lutheran–Catholic Augustana Working Group, which met in Rome until March 2, 2024.

Cardinal Kurt Koch, Prefect of the DPCU, welcomed the members of the working group and encouraged them to explore the pre-confessional/ecumenical potential of the Augsburg Confession in more detail in view of the 500th anniversary of the *Confessio Augustana* in 2030.

The Augustana Working Group includes representatives of the International Lutheran Council (ILC) and the Catholic Church. Following the conclusion of the theological conversations between the ILC, an association of Concordia Lutheran churches, and the Catholic Church (2014–2019), both sides suggested the establishment of a working group as a distinct ecumenical-theological format.

The working group is not an official dialogue commission. The aim is not to produce a document of churchly consensus. However, the publication of the results of the joint research is intended to enrich the ecumenical discussion in an indirect way.

The working group is headed by two episcopal chairmen; on the Lutheran side by Bishop Dr. Juhana Pohjola, Bishop of the Evangelical Lutheran Mission Diocese of Finland / Chairman of the ILC, and on the Catholic side by Auxiliary Bishop Dr. Peter Birkhofer, Freiburg im Breisgau.

The working topic is: “Catholicity and Apostolicity in the Augsburg Confession, Examined in the Areas of Soteriology (Justification) and Ecclesiology (Ministry, Episcopate, and Ordination): a joint Lutheran–Catholic review of Augsburg Confession in a pre-confessional and ecumenical perspective.”

A total period of four years is planned for working on the topic. The next meeting will take place in Wittenberg on December 9 and 10, 2024.

Participants from the International Lutheran Council (ILC)

Bishop Dr. Juhana Pohjola, Helsinki, Finland (Bishop of the Evangelical Lutheran Mission Diocese of Finland, ILC Chairman)

Prof. Dr. Joel Elowsky, St. Louis, Mo., USA

Prof. em. Dr. Werner Klän, D.Litt., Lübeck, Germany

Asst. Prof. Dr. Jonathan Mumme, Hillsdale, Mich., USA

Prof. Dr. Thomas Winger, St. Catharines, Ont., Canada

Prof. Dr. Klaus Detlev Schulz, Fort Wayne, Ind., USA (ILC General Secretary) – part-time participant, but not a member

Catholic Participants

Auxiliary Bishop Dr. Peter Birkhofer, Freiburg im Breisgau, Germany

Prof. Dr. Markus Lersch, Siegen, Germany

Dr. Tim Lindfeld, Aachen, Germany

Asst. Prof. Dr. James Prothro, Greenwood Village, Color., USA

Father Dr. Augustinus Sander OSB, Vatican (Permanent Representative of the Dicastery for Promoting Christian Unity)